

ИСТОРИЯ

УДК 39

DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-709-722



Галдан Бошогтын хар сүлдийн тухай (= Черный бунчук (сульде) Галдан Бошокту-хана)

*Зоригту Т.*¹

¹ Северо-Западный университет национальностей (д. 1, Шибей Шинхун, 730030 Ланьчжоу, Ганьсу, КНР)

доктор филологических наук, профессор

E-mail: 710669890@qq.com

© КалмНЦ РАН, 2020

© Зоригту Т., 2020

Аннотация. Данная статья посвящена исследованию черного бунчука (сульде) ойратского Галдан Бошокту-хана. Известно, что в культуре кочевых народов бунчук издревле служил знаком власти, а точнее воспринимался как символ сакрального местопребывания гения-хранителя властителя и его подданных. Черный бунчук (сульде) Галдан Бошокту-хана хранится во Внутренней Монголии в Ордосе. Нет достоверных данных, свидетельствующих о том, каким путем он попал в Ордос и почему хранится именно там. В ходе исследования использовался большой пласт устных преданий и обрядовых действий, связанных с обрядом жертвоприношения черному бунчуку.

Ключевые слова: Галдан Бошокту-хан, черный бунчук (сульде), внешний вид, обряд жертвоприношения, Ордос

Благодарность. Исследование выполнено при финансовой поддержке Китайской академии общественных наук в рамках научного проекта № 12ZW132. Материалы статьи апробированы на Международной научной онлайн-конференции «Монголоведение в начале XXI в.: современное состояние и перспективы развития – II», проведенной при финансовой поддержке РФФИ (проект № 20-09-22004) и частичной поддержке гранта Правительства РФ (№ 075-15-2019-1879).

Для цитирования: Зоригту Т. Галдан Бошогтын хар сүлдийн тухай (= Черный бунчук (сульде) Галдан Бошокту-хана) // Монголоведение. 2020. Т. 12. № 4. С. 709–722. (На монг.). DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-709-722

UDC 39

DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-709-722

Black Bunchuk (Sulde) of Galdan Boshoktu-khan

*Zhaorigetu*¹

¹ Northwest university for Nationalities (1, Xibei Xinxun, Lanzhou, Gansu 730030, China)
Dr. Sc. (Philology), Professor
E-mail: 710669890@qq.com

© KalmSC RAS, 2020

© Zhaorigetu, 2020

Abstract. The article is devoted to the study of the black bunchuk (sulde) of the Oirat Galdan Boshoktu-khan. It is known that in the culture of nomadic peoples the bunchuk from ancient times served as a symbol of power, or rather was perceived as a symbol of the sacred abode of the genius loci of the ruler and his subjects. The black bunchuk (sulde) Galdan Boshoktu-khan is kept in Inner Mongolia in Ordos. There is no reliable data showing how it got to Ordos and why it is kept there. In the course of the study, a vast corpus of oral legends and ritual actions associated with the offering to the black bunchuk was used.

Keywords: Galdan Boshoktu-khan, black bunchuk (sulde), appearance, offering ritual, Ordos

Acknowledgments. The research was carried out with the financial support of the Chinese Academy of Social Sciences in the framework of scientific project No. 12ZW132. The article was presented at the international scientific online conference “Mongolian Studies at the beginning of the 21st century: Current State and Development Prospects – II”, held with the financial support of RFBR (project № 20-09-22004) and partial support of the Russian Government Grant (№ 075-15-2019-1879).

For citation: Zhaorigetu. Black Bunchuk (Sulde) of Galdan Boshoktu-khan. *Mongolian Studies (Elista)*. 2020. Vol. 12. No. 4. Pp. 709–722. (In Mong.). DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-709-722

הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית. (הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית.)

הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית. (הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית.)

הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית. (הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית.)

הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית. (הוא פועל בלתי תלוי, הן כגוף עצמאי, והן כחלק מן התבונה הכללית.)

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

אשר הנהיגו פתחו? ... אלהים ... פתחו רצונם ואלוהים יתן ...

